
       
 

Møde i Biodiversitetsudvalget mandag d. 25. september kl. 19.30 i Stoholm Fritids- & 
Kulturcenter, Søndergade 56, 7850 Stoholm. 
 
Der deltog: Allan Folmer, Laust Nørskov, Jakob Albæk og Flemming Østergaard. Jakob Jensen blev sidste øjebliks 
forhindret pga. en defekt malkerobot. 
 
Referat 
 

1. Godkendelse af nyt medlem. Mogens Kjær, Lundø erstatter Jesper Kjelds. 
o Jesper Kjelds har trukket sig pga. manglende tid. Mogens Kjær er valgt. Bestyrelsen bedes 

godkende Mogens Kjærs indtræden i udvalget. 
2. Siden sidst 

a. Studegård. Fin indvielse af Væksthus Spøttrup d. 11. juni. Mange mennesker. 
b. Sommerfesten. Stor succes. Kun positive tilbagemeldinger. 
c. Naturdag med Stoholm Skole. God dag i Lånum sammen med Velas. Henning Wilstrup lagde terræn til. 

Vi begyndte optagelser af to små film. 
d. Grønne sammen. Arrangement i Mønsted. Fint tilrettelagt. Godt indhold. For få besøgende, der var 

meget tilfredse med arrangementet. For dårligt annonceret fra kommunens side. 
3. Status på projektet mm. 

a. Hvad har vi nået indtil nu 
o Der er etableret blomsterbrak, plantet buske, fodret, udsat agerhønefamilier og lavet 

informations- og formidlingsarrangementer. Der er tilfredshed med det foreløbige resultat. I 
Mønsted ser det ud til, at det har virket meget positivt på fasanbestanden. Flere gode kuld. Vi 
prøver hele tiden at informere ud til det omgivende samfund. Hedeselskabet har oprettet en side 
på deres hjemmeside, som fortæller om vores projekt. Vi har haft besøg af redaktøren for Vækst, 
som vil lave en artikel om projektet. 

b. 50 nye levesteder i Salling 
o Vi har sammen med Innovationscenter for Økologisk Landbrug haft samtaler med de berørte 

landmænd. Centret laver en plan, som vi præsenterer for landmænd og andre på et møde i 
oktober. DOF-Nordvestjylland har lavet fugletællinger og er overrasket over hvor mange 
bomlærker, man finder. Næste år skal der punkttælles ynglefugle i de 50 punkter. 

c. Bevar levesteder, film 
o Vi har lavet en række optagelser til to små film og går snart i gang med klippearbejdet. Vi har 

haft formidlingsarrangementer. 
d. Hvordan implementeres naturprojektet og biodiversitetsarbejdet i MJKs vedtægter. Oplæg ved Allan 

Folmer. 
o Det skal fremgå af klubbens vedtægter, at en væsentlig del af klubbens arbejde er at arbejde 

med og for biotopforbedringer i agerlandet. Allan arbejder på et forslag, der skal lægges frem 
for bestyrelsen, så det kan blive vedtaget på næste generalforsamling. 

4. Kommende møder 
a. Møde med lodsejere og jægere i Ørum. 

o Efter ønske fra lodsejeren holder vi et møde med lodsejere o jægere i Højslev Forsamlingshus d. 
12. oktober, hvor vi vil orientere og lave aftaler med landmændene. 

o Et lignede møde afholdes sammen med Innovationscenter for Økologisk Landbrug i Salling d. 24. 
oktober. (Studegård) 

b. Medlemsmøde – evaluering, ris, ros og planlægning 
 
 



 
 

o Vi vil holde et åbent møde for medlemmerne i Stoholm Idrætscenter d. 22. november. Vi vil 
orientere om status og fremtid for projektet. Vi vil høre medlemmernes mening (ris, ros og gode 
ideer) ligesom vi håber denne aften at få endnu flere aktiveret i projektet. 

5. Økonomi 
a. Status. Vi har drøftet retningslinjer for styring af økonomien med bestyrelsen. Der er aftalt prosedurer. 
b. Budget 24 – 26. Bestyrelsen har ønsket, at vi kom med et budget. Forslag blev godkendt og fremsendes 

til bestyrelsen. 
6. Plan 24. oplæg ved Flemming. 

o Flemming kom med et oplæg på hvordan vi kommer videre. Nu skal vi virkelig have gang i 
projektet. Planen blev godkendt. 

b. Terræner 

• Omfang.  
o Vi skal ikke udvide med nye områder/terræner med mindre det udfylder huller i de 

eksisterende områder. Der er grænser for hvad vi kan overkomme, og hvad vi har 
økonomi til. 

• Medejerskab  
o Vi skal øge medejerskabet og inddrage såvel lodsejere som jægere og medlemmer af 

klubben i arbejdet. Aktiviteterne skal i højere grad end tidligere afvikles lokalt. 

• Biotoper 
o Her skal vi satse på to ting. Nye småbiotoper placeret de rigtige steder og 

blomsterstriber i slåningsbrak. Nye småbiotoper placeret de rigtige steder, som 
fremkommer ved naturlig fremspiring er helt uden problemer for landmanden og kan 
indbringe en ekstra præmie på min. 2.740 kr./ha. Slåningsbrakken ligger der allerede, og 
den kan gøres bedre med en blomsterstribe i kanten. 

• Formidling 
o Vi drøftede, hvad der giver mest mening. Hvis vi kan få lavet en god informationsstand 

til Åbent Landbrug næste år, vil vi kunne få mange i tale. 
c. Aktiviteter i 2024 

• Agerhønetællinger 
o Vi ønsker, at markprøveudvalget i meget god tid inden forårssæsonen har en plan for 

hvornår, og hvor der trænes og tælles. Jævnfør skrivelse til markprøveudvalget ultimo 
april 2023. Nøjagtige optællinger er et meget vigtigt redskab til at følge og vurdere 
projektets forløb. Vi ønsker: 

▪ Plan der viser, at alle områder tælles mindst én gang. 
▪ Planen skal indeholde, hvilke datoer der trænes/tælles og hvem der er 

terrænleder. 
▪ At alle lodsejere orienteres om, hvilke datoer vi kommer på markerne. 

• Hjælp til Væksthus Spøttrup 
o Vores informationstavle på Studegård er åbenbart et stort trækplaster. Man vil gerne 

have lignende infotavler andre steder. Vi tilbyder hjælp til fremstilling og opstilling. 

• Store krible-krable dag 
o Som en væsentlig del af delprojekt 50 nye levesteder, vil vi gerne måle hvordan det 

indvirker på mængden af insekter i de 50 biotoper. Derfor vil vi gerne afvikle en stor 
optællingsdag i juni næste år i to timer fra 10-12. elever fra samtlige skoler i Salling 
inviteres til at være med. Det sker i tæt samarbejde med Innovationscenter for økologisk 
Landbrug. Vi har brug for hjælp til materialer og har spurgt i Skive Kommune. Det er på 
næste møde i det grønne udvalg. 

• Udsætning 
o Vi vil begrænse udsætning næste år. Kun hvor der er særligt behov. Vurderes efter 

forårets tællinger. 
7. Eventuelt. Der var intet under dette punkt. 

 
Aulum d. 30.09.2023 
Flemming Østergaard 


